

ABSTRAK

SITI SURIYANI BINTI SULAIMAN. Islam Di Keningau : Sejarah Dan Kesannya Terhadap Budaya Perkahwinan Masyarakat Bumiputera Kadazandusun . Tesis, Kuala Lumpur : Universiti Malaya, Kuala Lumpur, Malaysia, 2001.

Sebagaimana kedatangan Islam ke Sabah, sejarah Islam di Keningau tidak dapat dipastikan dengan jelas. Berdasarkan maklumat dari sumber yang benar, Islam tersebar di daerah ini selepas Perang Dunia Kedua. Walaupun Islam merubah kepercayaan masyarakat bumiputera Kadazandusun di Keningau, budaya kehidupan mereka tidak berubah secara total. Adat dan pantang larang diasimilasikan dengan ajaran Islam. Justeru, penulisan disertasi ini tertumpu kepada budaya perkahwinan masyarakat Kadazandusun di Keningau.

Adapun masalah-masalah yang dikaji dalam tesis ini adalah :

1. Bila dan bagaimana Islam masuk ke Keningau.
2. Bagaimana perkembangan Islam di Keningau pada hari ini.
3. Sejauh mana kefahaman Islam terutama yang berkaitan tentang nikah kahwin di kalangan penduduk tempatan.
4. Apakah pengaruh Islam terhadap budaya perkahwinan masyarakat Kadazandusun.

Untuk menjawab persoalan-persoalan tersebut, penulis melakukan kajian dengan menggunakan beberapa metode iaitu metode sampling, metode pengumpulan data dan metode analisa data.

Hasil yang didapati adalah sebagaimana berikut :

1. Kedatangan Islam di Keningau bermula selepas perang dunia kedua.
2. Gerakan dakwah pada peringkat awal dipelopori oleh individu-individu yang berasal dari daerah lain.
3. Perkembangan Islam di Keningau berlaku secara evolusi dan kini 29 peratus daripada penduduk tempatan adalah beragama Islam.
4. Walaupun Islam berjaya merubah akidah penduduk tempatan, namun budaya perkahwinan dan pantang larang masih diamalkan, terutama di kalangan masyarakat Kadazandusun yang tinggal di kawasan minoriti penduduk beragama Islam.

Semoga kajian ini menarik minat pembaca, seterusnya membuka minda dan lorong idea bagi pengkaji-pengkaji lain untuk meneruskan kajian di daerah ini.

ABSTRACT

SITI SURIYANI BINTI SULAIMAN. Islam In Keningau : The History And The Effect To The Marriage Culture Of The Kadazandusun Bumiputera Community. Thesis, Kuala Lumpur : University of Malaya, Kuala Lumpur, Malaysia, 2001.

Information of the arrival of Islam in Sabah is not sufficient, likewise the history of Islam in Keningau is not definite. Based on the information from reliable sources, Islam was spread after the World War Two. Although Islam has changed the belief of Kadazandusun Bumiputera Community, their lifestyle certainly have not change. Customs and prohibition are assimilated with Islamic way. To see the effect of the arrival of Islam, this thesis focused on the marriage culture of the Kadazandusun community in Keningau.

This thesis focused on :

1. The arrival of Islam to Keningau.
2. Islam in Keningau today.
3. Kadazandusun Bumiputera Community knowledge of Islamic marriage.
4. The effect of Islam on the Kadazandusun marriage culture.

To answer these issues, I have used several methods such as sampling method, collecting data methods and analyst data methods.

The conclusions gathered are as follow :

1. Islam arrived in Keningau after 2nd World War .
2. In the beginning, Islam has been spread by individuals from another district.
3. Due to the spread of Islam, today 29 % of the community are muslims.
4. Although Islam has changed the believe of the Kadazandusun, their customs which have been assimilated with Islamic ways have resulted in practising their customs as have been practised previously, especially among muslims who are minority in certain areas.

Hopefully, this thesis would trigger readers to contemplate well as an eye opener and a model for other writers to continue making research of this district.

ABSTRAK (VERSI BAHASA ARAB)

التصور

سياتي سورياتى بنت سليمان. الاسلام فى كنيجاو: تاريخه واثاره نحو حالة الزوجية لمجتمع كادازندوسون، البحث العلمي ، جامعة ملايا كوالا لومبور، ماليسيا ، ٢٠٠١.

كما أن انتشار الاسلام فى ولاية صباح لا يمكن تحديده بشكل واضح ، وكذلك الحال بالنسبة التاريخ الاسلام فى كنيجاو . استقدا الى المعلومات من المصادر الصحيحة، كان الاسلام انتشر فى هذه المنطقة بعد الحرب العالمية الثانية. ولو أن الاسلام قد غير التصورات العقائدية لدى مجتمع كادازندوسون فى كنيجاو ولكنه لا يستطيع فى تحويل الحياة الاجتماعية مطلقا. معظم العادات والتقاليد تتكيف بالاسلام فى حياتهم اليومية. وخلص القول أن هذا البحث العلمي يرتكز عن حالة الزفاف لمجتمع كادازندوسون فى كنيجاو .

أما الموضوعات المرتكزة فى هذا البحث العلمي فهي :

١. متى وكيف سيرة الإسلام فى كنيجاو.
٢. تطور الإسلام فى كنيجاو فى الوقت الحاضر.
٣. مدى فهم ومعرفة مجتمع كادازندوسون نحو حالة الزفاف والنكاح.
٤. أثار الإسلام نحو حالة الزفاف لمجتمع كادازندوسون.

للاجابة على تلك التساؤلات، أجرت الكاتبية بطروق
معينة وهى طريقة نمونجية، وطريقة استقراء المعلومات
وطريقة تحليل المعلومات.

ويمكن الاستنتاج من خلال هذا بحث العلمي كما يلى :

١. ان سيرة الإسلام في كنينجاو مبدئة بعد الحرب العالمية الثانية.
 ٢. حركات الدعوة في مرحلة الاولى قام بها الدعاة من منطقة أخرى.
 ٣. إنتشار الإسلام في هذه المنطقة بشكل تدريجي والآن عدد المسلمين في هذه المنطقة على ٢٩ مائية بنسبة عدد سكان الوطنية.
 ٤. ولو كان الإسلام قد نجح في تحويل عقائد مجتمع كادازندوسون، لكن ثقافتهم وعاداتهم الزفاف ما زال عندهم لاسيما عند مجتمع كادازندوسون وهم اقلية في تلك المنطقة.
- ولعل هذا البحث العلمي يجذب انتباه القراء وتستفيد منه وتفتح أذهان الباحث الأخرى ليوصلوا البحث في هذا المجال في هذه المنطقة .